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U bent nu ruim twee jaar staatssecretaris. Hoe bevalt 
het?
‘Ik ken de land- en tuinbouw nu heel goed en ik 
ben onder de indruk van de veerkracht waarmee 
boeren en tuinders hun werk doen. De sector is 
enorm innovatief en kent sterke ondernemers. 
Het is jammer dat dat in het debat over de Neder-
landse land- en tuinbouw niet dominant is.’

Waarom is dat? 
‘Een persoonlijk voorbeeld: voordat ik als staats-
secretaris de agrarische sector onder mijn hoede 
kreeg, wist ik bijna niets van de Nederlandse 
land- en tuinbouw. Terwijl ik toch een persoon 
ben die interesse heeft in veel verschillende 
zaken. En in andere landen in de wereld kijken ze 
vol bewondering naar onze agrosector. Blijkbaar 
gaat er in de communicatie toch iets verkeerd.’

Moet de sector dat zichzelf aantrekken?
‘Onze agrarische sector communiceert vooral in 
eigen kring. Het is belangrijk om je als onderne-
mers open te stellen voor ideeën en kritiek van 
buitenaf. De tijd dat boeren de zaken regelden 
binnen de eigen gelederen is voorbij. Andere 
organisaties en politieke partijen bemoeien zich 
met duurzaamheid, voedsel en milieu. Daarbij is 
het ook helder dat er bij deze onderwerpen veel 
over boeren wordt gepraat, maar niet mét boeren. 
Daarom ben ik blij met initiatieven als Kom in de 
Kas en het Eetcafé waar consumenten en boeren 
elkaar ontmoeten. Die moeten doorgaan.’

Recent bleek dat mededingingsregels de verdere 
introductie van de Kip van Morgen bemoeilijken. Een 
goed oplossing lijkt heel ver weg.

‘Dat is jammer. Maar de mededingingsregels wor-
den bewaakt door een onafhankelijke organisatie 
en we kunnen niet voorbijgaan aan hun oordeel. 
De uitspraak staat andere duurzame vleescon-
cepten niet in de weg. Denk aan het Beter leven 
kenmerk en supermarkt Jumbo die al verder gaat 
dan de eisen van de Kip van Morgen. Ik ga met 
het bedrijfsleven in gesprek over wat ons nu te 
doen staat.’

Een belangrijk doel van deze regering is de regelge-
ving terug te dringen. Lukt dat in de agrarische sec-
tor?
‘We kunnen in de uitvoering nog een slag maken. 
Veel regels vinden hun oorsprong in EU-regelge-
ving. Om een voorbeeld te geven: ondernemers 
moeten enorm veel gegevens aanleveren voor 
allerlei doeleinden. Dat kost veel tijd en het zou 
eenvoudiger moeten. Ik ben blij met het voorstel 
van de nieuwe Eurocommissaris om de knellende 
regels binnen het nieuwe Europees landbouw-
beleid te herzien. De sector kan daar ook ideeën 
voor aandragen. Ik heb daarvoor een internet-
consultatie geopend  (www.toekomstglb.nl).’

Luistert u naar kritiek vanuit de sector op regelge-
ving?
‘Ik geef een voorbeeld: we zijn dit jaar aan de 
slag gegaan met de hervorming van het gewas-
beschermingsbeleid. Vanuit de sector kwam de 
roep om dit te vereenvoudigen. Daar zijn we pri-
ma uitgekomen. 
‘Maar er blijven wel regels nodig natuurlijk. Wat 
betreft milieu- en biodiversiteitsregels moeten we 
scherp zijn. Richtlijnen vanuit Brussel zijn hier 
leidend.’

De waan van de dag regeert vaak in de politiek. Een 
bericht in de media kan leiden tot verhitte debatten. 
Wat vindt u daarvan? 
‘Ik probeer mijn eigen lijn te volgen. Mijn agenda 
was bij mijn aantreden helder: de transitie bevor-
deren naar meer duurzaamheid en beter die-
renwelzijn in de agrarische sector. We doen het 
in Nederland al heel goed en op die koers wil ik 
blijven.’

Maar hoe ervaart u dan zo’n debat over megastallen 
of het stunten met vlees?
‘We schieten vaak in een reflex om bij dergelijke 
zaken meteen regelgeving op te willen stellen. 
Daar ben ik niet voor. Vaak gaat het om het hand-
haven van bestaande regels.’

Voor het stunten met vlees zijn geen regels.
‘Regels zijn niet altijd de oplossing. In het geval 
van het stunten met vlees heb ik overleg gehad 
met de Duitse minister van landbouw. In Duits-
land werken ze met een verbod op de verkoop van 
vlees beneden de inkoopprijs, maar in de praktijk 
blijkt dit niet te werken. Dan trek ik de conclusie 
dat het beter is om een moreel appel te doen en 
afspraken te maken met de betrokken partijen. 
We kunnen niet overal regels voor maken. Het 
moet behapbaar blijven.’
 
De melkveewet was een zwaar dossier dit jaar. Hoe 
de grondgebondenheid moet worden geregeld moet 
nog worden besloten. Denkt u een goede oplossing te 
kunnen vinden?
‘Ja, we gaan een goede oplossing vinden.’

Maar de  coalitiepartijen PvdA en VVD liggen ver uit 
elkaar. 
‘Melkveehouders hebben recht op een goede wet 
met groot draagvlak. Ik ga ervan uit dat iedereen 
het beste voor heeft met de melkveehouders en 
dat er dus bereidheid is om met elkaar tot een 
oplossing te komen.’

Gaat u weidegang wettelijk verplichten als de sector 
het niet voldoende oppakt? 
‘Ik ben niet van plan weidegang in de wet te rege-
len. Het percentage weidegang stabiliseert zich 

na een periode van daling. We zijn op de weg 
terug. De instrumenten die nu worden gebruikt 
door de zuivelsector moeten ook worden gebruikt 
om het percentage weidegang verder te laten 
stijgen. Maar ik houd wel de vinger aan de pols. 
Ik heb een LTO Nederland-bestuurder wel eens 
horen zeggen dat het ministerie van Economi-
sche Zaken  ‘slechts’ een van de partners is in het 
Convenant Weidegang, maar ik zeg u wel dat we 
niet zomaar een partner zijn.’

Veel dossiers waar u mee te maken heeft, hebben te 
maken met mest. Bent u niet moe van al die mest? 
‘Ik word nooit moe van de dossiers die ik voor 
mijn neus krijg. Het is heel noodzakelijk om ons 
daarmee bezig te houden. En daarbij: de mest-
problematiek duurt al decennialang, maar ik heb 
het gevoel dat we aan de vooravond staan van 
een doorbraak op dit dossier. De mestverwerking 
is daarin heel belangrijk. We gaan de negatieve 
kant van mest oplossen. Daarbij is het voerspoor 
een geweldige hulp, maar dan moeten we het wel 
goed gebruiken.

Vindt u dat het voerspoor dan beter kan? 
‘De cijfers laten zien dat het afgelopen jaar min-
der efficiënt is ingezet. Dat is een gemiste kans, 
want het voerspoor biedt gelegenheid voor gratis 
groei. Wat er bij de dieren niet ingaat aan fosfaat, 
komt er ook niet uit. Dat weten we, maar dat moe-
ten we dan ook doen.’

Brussel heeft nog geen toestemming gegeven om 
mineralenconcentraat als kunstmestvervanger te 
gebruiken. Gaat dat binnenkort wel gebeuren? 
‘Ik doe er alles aan om Brussel te overtuigen van 
het nut van mineralenconcentraat als kunst-
mestvervanger. Ik kan het niet uitleggen dat we 
kunstmest elders vandaan moeten halen, terwijl 
we goede dierlijke mest voorhanden hebben. We 
zetten proeven op om te laten zien dat het als 
alternatief kan dienen. Met die bewijzen moeten 
we Brussel overtuigen.’

Hoe werkt zoiets aan de onderhandelingstafel in 
Brussel? 
‘Op de Brusselse burelen is er gewoon nog scep-
sis over de werking van mineralenconcentraat. 
We moeten de Europese Commissie met bewijzen 
overtuigen. Dat is geen snelle operatie. Zo simpel 
is het. Maar we herinneren Brussel er wel elke 
keer aan dat in de derogatie is meegegeven dat we 
het gebruik van kunstmest moeten terugdringen. 
We zeggen tegen de Europese Commissie: ‘Je kunt 
niet het één verlangen en het andere niet doen.’’ 

‘Kwaliteit landbouw meer centraal 
in het maatschappelijk debat’

‘Ik word nooit moe van 
de dossiers die ik voor 
mijn neus krijg’

Staatssecretaris Sharon Dijksma (EZ) moet, sinds haar aantreden eind 2012, haar 

tanden in zware dossiers zetten. Mestwetgeving, de Russische boycot, GLB-

onderhandelingen en vogelgriep domineren haar agenda. Maar ze pakt door. Niet 

voor niets heeft ze de opdracht meegekregen om de sector duurzamer te maken 

en het dierenwelzijn te verhogen. Dit kabinet wil resultaten en daarin zal Dijksma 

niet verzaken. ‘Maar we kunnen niet overal regels voor maken.’

TEKST: ARNO DE SNOO EN JAN VAN LIERE
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Grüne Woche 
De discussie over neonicotinoïden en gewas-
bescherming zorgt voor veel emotie.  Dijksma 
zet zich in voor een groener gewasbescher-
mingspakket. Er komen bijenkasten op het 
ministerie van EZ. 

Bijen en gewasbescherming Nederlandse kennis 
in buitenland
Dijksma ontmoet Bill Clinton van 
de Clinton Foundation en zet het 
Nederlandse concept Climate-
Smart Agriculture internationaal 
op de kaart.

Er is veel te doen over ammoniak-
metingen en houdbaarheid van de 
Programmatische Aanpak Stikstof 
(PAS). Dijksma wijzigt haar koers 
niet en loodst de PAS door de 
Kamers. 

PAS en Natura 2000
Voedselschandalen. Sharon 
Dijksma haalt hard uit en vindt 
dat het bedrijfsleven zijn ver-
antwoordelijkheid moet nemen. 
Schandalen mogen niet meer 
voorkomen, stel zij.

Voedselschandalen
Sharon Dijksma volgt Co Verdaas op 
als staatssecretaris van Economi-
sche Zaken. Dijksma is dan al een 
veteraan in de politiek, maar een 
nieuweling in de land- en tuinbouw.

Aantreden
Dijksma moet al snel in onderhande-
ling over het Gemeenschappelijk 
Landbouwbeleid (GLB). GLB-geld is 
voor de boeren, zegt zij. Maar dat 
geld moet de sector wel groener en 
duurzamer maken. 

Onderhandeling GLB

Sharon Dijksma reist af naar 
de Internationale Grüne 
Woche in Berlijn waar Neder-
land dat jaar partnerland is. 
Als snel blijkt dat zij de taaie 
landbouwdossiers snel onder 
de knie heeft. 




